

澳門大學發展基金會政治學 與公共政策特聘教授

胡偉星教授現為澳大社會科學學院院長、粵港澳大灣區研究中心主任，擁有超過30年的教研經驗，曾於美國哈佛大學、美國布魯金斯研究所、新加坡國立大學、香港大學等從事研究及任教。胡教授於2019年加入澳大，致力在學術研究上推動學者間不斷的對話與辨證。他說：“我受益於中西教育制度和東西方文化的薰陶，我能將自己對東西方文化和教育體制的理解，應用到澳大的工作中。”



胡偉星 教授

Prof Richard Hu Weixing



胡教授擅長於國際關係和公共政策的研究，近年較為關注大國崛起對國際秩序的影響，尤其中美關係。他說：“傳統的國際關係理論認為，崛起的大國必定挑戰現有國際秩序。經實證研究證明，崛起的中國並不想摧毀現有國際秩序，而是維護很多現有國際條約，反觀守成的霸權國家美國，急於退出多項國際條約，改變國際秩序現狀。在全球關注中美磨擦的背景下，這些研究的現實意義更加明顯。”相關研究已編撰為《爭辯國際關係中的修正主義：中國、美國和國際秩序的轉變》一書，並獲牛津大學出版社出版。

另外，胡教授作為大灣區研究專家，亦關心本澳如何鞏固自身競爭力，更加主動融入國家發展大局，發揮好一國兩制的優勢。他將借鑒歐盟的發展經驗，探討區內政府管治的變化及區內政府之間的關係，“大灣區情況某程度上與歐盟社會、經濟發展模式有所吻合，區內政府應構建怎樣的溝通、合作模式才達致多贏，將是一個值得探究的課題。”

UMDF Distinguished Professor of Politics and Public Policy

Prof Richard Hu Weixing, Dean of the Faculty of Social Sciences and Director of the Centre for the Guangdong-Hong Kong-Macao Greater Bay Area Studies, has more than 30 years of experience in teaching and research. He has conducted research and taught at Harvard University, the Brookings Institution, the National University of Singapore, and the University of Hong Kong over past years. Prof Hu joined UM in 2019 and has been committed to promoting continuous dialogue and exchange among scholars. 'I have benefited from the influence of Chinese and Western education systems as well as Eastern and Western cultures. I can apply my knowledge mixing both Eastern and Western cultures and education systems to my work at UM.'

Prof Hu specialises in the fields of international relations and public policy. In recent years, he has paid much attention to the impact of the rise of great powers on the international order, especially the relationship between China and the United States. 'The traditional theory of international relations believes that rising powers are bound to challenge the existing international order. Empirical research demonstrates that rising China has no intention of destroying the existing international

order and instead upholds many existing international treaties and agreements,' says Prof Hu. 'On the other hand, the United States is eager to withdraw from the international treaties and change the status quo of the international order, which shows more revisionist tendency than rising powers. At a time where the friction between the two powers has drawn global attention, the practical implications of this research become all the more evident.' His research has been written into a book entitled *Contesting Revisionism: China, the United States, and the Transformation of International Order*, published by the Oxford University Press.

Also, as a scholar in Greater Bay Area (GBA) studies, Prof Hu conducts research on how Macao could further strengthen its competitiveness, more actively integrate into national development, and tap into the advantages of its special status under the 'one country, two systems' policy. Prof Hu also expects to investigate the changes in governance and the relationship between cities in the GBA by taking reference to the experience of the European Union. 'To a certain extent, the inter-city governance situation in the Greater Bay Area is similar to the social and economic structures of the European Union. So what kind of communication and cooperation could be possibly and jointly established by the cities in the GBA would be a topic worth exploring.'

